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بررسی  فراز وفرودهای پخش یک برنامه سینمایی  و بازگشت دوباره آن به تلویزیون

هفت ؛کات، شروع 
بهناز شــیربانی: بهــروز افخمی بار 
دیگر قرار اســت در مقــام مجری 
قدم به اســتودیو برنامه تلویزیونی 
«هفت» بگذارد. این ششمین سری 
از برنامه تلویزیونی «هفت» اســت 
که پس از وقفه ای، بار دیگر با آغاز 
جشــنواره فیلم فجر از ســر گرفته 
برای  افخمی  بهروز  و  شــد  خواهد 
«هفت»  مجری  به عنوان  بار  دومین 
انتخاب شــده اســت. او پیش تر از 
مهر ۹۴ تا خــرداد ماه ۹۵ به عنوان 
مجری فصل سوم این برنامه مقابل 

دوربین رفته بود.
برنامه های  ظاهــرا  افخمــی  امــا 
تازه ای برای اجرای این کار در ســر 
دارد و گویا قرار اســت در اجرایش 
دون کیشــوت بازی دربیاورد! او در 
گفت وگویــی با ایســنا از تغییرات 
تأکید  و  صحبــت  «هفت»  برنامــه 
کرده که با خودم فکر کردم امســال 
که جشــنواره  تغییراتی کرده، خوب 

است یک دوره دیگر را تجربه کنم.

این کارگردان ســینما با تأیید خبر اجرای برنامه تلویزیونی «هفت» هم زمان با 
چهل ویکمین جشــنواره فیلم فجر گفت:  «این برنامه قرار اســت به صورت زنده 
از شــبکه «نمایش» و احتمالا از یک شب پیش از شروع رسمی جشنواره، پخش 
شــود». افخمی درباره انگیزه اش از پذیرش اجرای ایــن برنامه تلویزیونی گفت: 
«فکر کردم با جشــنواره امســال و تغییراتی که کرده، خوب است یک دوره دیگر 
دون کیشــوت بازی دربیاورم. برای برنامه رویکردم همان دون کیشــوت است و با 

آسیاب های بادی می جنگیم».
این فیلم ســاز درباره جشنواره امسال که حاشــیه هایی داشته، معتقد است: 
«جشــنواره فجر یک خصوصیت پیش بینی ناپذیر دارد که باعث می شــود راحت 
نتوان درباره آن نظر داد؛ مثلا نمی دانم تعداد فیلم سازهای اول چقدر است؛ ولی 

همیشه اینها باعث حیرت می شوند و قوانین بازی را عوض می کنند».
برنامه های سینمایی و هنری تلویزیون به شکل مستمر روی آنتن نبوده است
مازیار معاونی، منتقد، در گفت وگو با «شــرق» به ســال ۱۳۸۹ و آغاز برنامه 
سینمایی «هفت» و رویکرد متفاوت این برنامه اشاره کرد و گفت: «وقتی قرار شد 
چنین برنامه ای راه اندازی شود، از ابتدا نوید ساخت یک ۹۰ سینمایی مطرح شد؛ 
یعنی مشابه برنامه ای که عادل فردوســی پور در ورزش فوتبال پایه گذاری کرده 
بود. برنامه ۹۰ از یک برنامه خنثی و خبری صرف فراتر رفت و مباحث بسیاری را 
به چالش می کشید و زوایای تاریک را روشن می کرد. برنامه ای بود که مخاطبان 
خاص خودش را داشــت و تا زمانی که روی آنتن بود، مورد اقبال مخاطبان قرار 
گرفت. صحبت از این بود که یک نسخه سینمایی مشابه برنامه ۹۰ را با طراحی، 
اجرا و تهیه کنندگی فریدون جیرانی شاهد باشیم که اواخر زمستان ۸۹ این اتفاق 
افتاد. زمانی که برنامه «هفت» با اجرای فریدون جیرانی روی آنتن رفت، با توجه 
به سابقه روزنامه نگاری و مقبولیت او به عنوان یک فیلم ساز و اینکه بدون شک او 
تاریخ شــفاهی سینمای ایران را خوب بلد است و از همه مهم  تر دست اندرکاران 
حرفه ای ســینما برای او ارزش و احتــرام قائل اند، به احترامش در برنامه حاضر 

می شدند و در مباحث شرکت می کردند. 
ایــن موارد از نکات مثبت اجرای برنامه از ســوی فریدون جیرانی بود و اگر از 
عافیت طلبــی و محافظه کاری های او صرف نظــر کنیم که بخش زیادی از آن به 
دلیل حضورش در تلویزیون بود و نمی توانســت آن طور که باید و شاید به همه 
مباحــث ورود کند؛ چراکه مختصات خاصی در هنر نمایش وجود دارد و تفاوت 
آشکاری که با بحث ورزش پیدا می کند. فکر می کنم دوره طلایی برنامه «هفت» 
را می توان همان زمان دانســت. به هر حال دیدیم کــه فریدون جیرانی وقتی تا 
حدی از خطوط محافظه کارانه اش عدول و در مقابل برخی مســائل ایســتادگی 
کرد و نقطه نظر غیرعافیت طلبانه ای را از خودش بروز داد، بلافاصله برنامه از او 

گرفته شد و به دوره دوم رسید که محمود گبرلو اجرای آن را برعهده گرفت».
او در بخــش دیگری از صحبت هایش گفت: «بــا احترامی که برای محمود 
گبرلو قائل هستم، فکر می کنم کاریزمای اجرای برنامه «هفت» و البته مقبولیت 
و اعتبار فریدون جیرانی را نداشــت. به هر حال برنامه با مخاطب محدود ادامه 
پیــدا کرد و در زمان اجرای برنامه از ســوی او «هفت» افول زیادی کرد. در چند 
ماه اول به واسطه اعتباری که فریدون جیرانی به برنامه داده بود، «هفت» ادامه 
پیدا کرد؛ اما در مدت دو سال و نیمی که محمود گبرلو مجری برنامه بود، «هفت» 
محبوبیتش را تا حد زیادی از دست داد؛ اما نکته مثبت برنامه در آن سال ها این 

بود که به شکل مســتمر روی آنتن می رفت. برنامه ای که بخشی از تولیدش در 
زمان عزت االله ضرغامی بود و نیم دیگر آن در زمان محمد ســرافراز. به هر حال 
بعــد از مدتی برنامه را به همان شــکلی که از فریــدون جیرانی گرفته بودند، از 
محمود گبرلو هم گرفتند. به طوری که خودش هم غافلگیر شــد و ناراحتی اش 

را در مصاحبه هایی اعلام کرد».
معاونی انتخــاب بهروز افخمی به عنوان مجری «هفت» را یکی از دوره های 
عجیــب برنامه توصیف می کنــد. «زمانی که بهروز افخمی اجــرای «هفت» را 
برعهده گرفت. مقبولیتش را به عنوان فیلم ساز داشت. آثار خوبی از او در سینما 
دیــده بودیم؛ اما بــه نظرم به عنوان فردی که ســینما را دنبال می کنم، می توانم 
بگویم نوعی نگاه طعنه آمیز و کنایه آمیز در رفتارش دیده می شد. رفتار او مقابل 
دوربین چه در برنامه های ضبط شده یا زنده خطاب به برخی از فیلم ها و برخی از 
جریانات سینمایی از مقبولیت برنامه کم کرد و حس خوبی را به مخاطب منتقل 
نمی کرد. با وجود اینکه علی اصغر پورمحمدی که آن زمان مدیریت شبکه سه را 
برعهده داشــت، از برنامه دفاع کرد. مقصودم این است که بهروز افخمی در آن 
دوره پشــتوانه خوبی در تلویزیون داشت؛ اما نوع نگاهش در برنامه متفاوت بود 
و وجه احترام برانگیزی که فریدون جیرانی ایجاد کرد و حتی محمود گبرلو ادامه 
داد، در او دیده نمی شــد و دیدیم که بار دیگر از مسعود فراستی به عنوان منتقد 
در برنامه اســتفاده کردند. منتقدی که فقــط در دوره محمود گبرلو در «هفت» 
نبود. همه ما به وسعت دانش تئوریک مسعود فراستی آگاهیم؛ اما نگاه تند و تیز 
فراستی در کنار رویکرد طعنه آمیز بهروز افخمی به عنوان گرداننده برنامه ترکیب 
خوبی را شــکل نمی داد. در مجموع طی ســه ســالی که بهروز افخمی اجرای 
برنامه را عهده دار بود، گرچه برنامه شاید نسبت به زمان محمود گبرلو مخاطب 

بیشتری داشت؛ ولی حس و حال خوبی را به مخاطبان سینما منتقل نمی کرد».
تداوم نیافتــن برنامــه «هفــت» از جملــه نکاتی اســت که معاونــی آن را 
پاشنه آشیل آن می داند و معتقد است: «برخلاف برنامه ۹۰ که به نوعی «هفت» 
از آن الگوبرداری شد، به واسطه اینکه فوتبال در ماه هایی مخاطب کمتری دارد 
و نبودن برنامه ورزشــی روی آنتن منطقی اســت؛ ولی دربــاره برنامه «هفت» 
در مدت ۱۲ ســالی که از آغاز برنامه گذشــته، قطع و وصل بســیار شــدیدی را 

شاهد بودیم».
او ادامه داد: «این تداوم نداشــتن شــاید ناشــی از تغییــرات مدیریتی بوده یا 
ناهماهنگی هایی که درون خود سازمان اتفاق افتاد؛ اما هنر تعطیل بردار نیست. 
بســیاری از اوقات «هفت» برای ماه های متمــادی روی آنتن نبوده و از کنداکتور 
ذهنی بیننده خارج شــده و جایگاه خودش را از دست داده است. گاهی نزدیک 
جشــنواره ناگهان به یاد برنامــه می افتند و مثلا در دقیقه نود رضا رشــیدپور را 
مجری معرفی می کنند. به هر حال می بینیم که مدت هاســت از اجرای نســخه 
افول کــرده برنامــه «هفت» که محمدحســین لطیفــی اجــرای آن را برعهده 
داشــت، خبری نبود. گرچــه فکر می کنم زمان حضور محمدحســین لطیفی در 
«هفت» یکی از بدترین و نازل ترین دوره های برنامه را شــاهد بودیم. او به عنوان 
یک کارگردان که بیشــتر در ســینمای تجاری کار کرده، خاطــرات خوبی از خود 
به یادگار گذاشــته و محبوبیتی نســبی دارد؛ ولی برنامــه در زمان او رنگ و بو و 
خاصیت خودش را از دســت داد. دیگر برنامه تأثیرگــذاری که مخاطبان خاص 
و علاقه مندان ســینما برایــش لحظه شــماری می کردند و خاطرشــان بود این 

برنامه جمعه شــب ها از شبکه سه پخش می شــود، نبود. ماه ها برنامه «هفت» 
روی آنتن نبود و بار دیگر در دقیقه نود و نزدیک به جشــنواره از روی آنتن رفتن 
دوبــاره این برنامه صحبت به میان آمده اســت و احتملا باید خیلی زود دکوری 
برای آن آماده و اســتودیویی راه اندازی شــود که ایام جشــنواره بــا این برنامه 
ســپری شــود. در این میان مشخص نیســت بعد از این مقطع چه اتفاقی خواهد 
افتاد. آیا قرار اســت بهروز افخمی به «هفت» برگردد و با همان رویکرد ســابق 
ادامــه بدهد؟ یا قرار اســت در ادامه از فــرد دیگری به عنوان مجری اســتفاده 
شــود؟ البته بعید است بهروز افخمی بتواند از آن خمیرمایه شخصیتی خودش 
در این ســن و ســال عــدول کند و فکر می کنــم حضور او در ایــن برنامه خیلی

 به صلاح سینمای ایران نیست».
معاونی در بخش دیگری از صحبت هایــش گفت: «به هر حال فکر می کنم 
یک برنامه تلویزیونی صرف نظر از اینکه شــروط مالی دارد و آن متعلق به نهاد 
ســازنده اش اســت، یک حقوق معنوی هــم دارد که به برنامه ســاز و ایده پرداز 
آن برمی گــردد و فکــر می کنم در این مورد آن چنان که برنامه ۹۰ با اســم عادل 
فردوســی پور گره خورده، درباره برنامه «هفت» هم حق را برای فریدون جیرانی 
تا همیشــه قائل هســتیم. وقتی برنامه ای از برنامه ســاز اولیه که طراح آن هم 
بوده، گرفته و حتی دیگر از او مشــاوره ای هم گرفته نمی شــود، به نظرم برنامه 
وارد مســیر سنگلاخی می شود که خیلی ســخت می تواند دوباره به مسیر اولیه 

بازگشت داده شود».
او در پاســخ به این پرسش که ســاخت برنامه های سینمایی از این دست در 
رســانه ملی تا چه اندازه احســاس می شود؟ گفت: «ســینما پدیده تأثیر گذاری 
اســت. در سطح کشــور خودمان پرمخاطب ترین مدیوم هنری است. هر چند که 
در این میان تلویزیون مخاطبان گســترده تری دارد؛ چرا که دسترسی به آن آسان تر 
اســت. در مقابل، ســینما پدیده ای اســت که مخاطب بــرای آن هزینه می کند؛ 
بنابرایــن وزن و اعتبــاری که میان عامــه مخاطبان جامعه دارد، نشــان دهنده 
ارزش آن اســت و طبیعی اســت که رســانه ای مثل تلویزیون هم که مأموریت 
و مســئولیت های مختلفــی برایش تعریف شــده، که یکی از آنهــا پرداختن به 
مدیوم های نمایشــی ازجمله تئاتر، سینما، موسیقی، هنر های تجسمی و... است 
به نظــرم وظیفه ای انکارناپذیر و اجتناب ناپذیر در مقابل ســینما دارد؛ آن هم در 
کشــوری که تلویزیون کابلی و خصوصی نداریم و باید تلویزیون چنین مأموریت 
و مســئولیتی را برای خودش قائل باشــد. اینکه اساســا به چه شکل به سینما 
نــگاه می کند و فراز وفرودهای مدیریتی چه تأثیری در این موضوع ایجاد می کند، 
موضوعــی جداســت. متأســفانه در دهه های گذشــته هیچ وقــت برنامه های 
ســینمایی و هنری تلویزیون به شکل مســتمر روی آنتن نبوده. اینجا فقط بحث 

برنامه «هفت» مطرح نیست. 
در سال های گذشته برنامه های دیگری از جمله «آن روی سکه» و «هنر هفتم» 
که پنجشنبه شــب ها با اجرای دکتر اکبر عالمی روی آنتن می رفت را داشــتیم تا 
همین ســال های اخیر که برنامه هایی از این دســت روی آنتن می رفت. به نظرم 
یک برنامه ریزی مســتمر برای ســاخت و پخش برنامه هایی از این دست وجود 
ندارد. باز هم تأکید می کنم با وجود اینکه ســاخت و پخش چنین برنامه هایی در 
مأموریت ذاتی تلویزیون اســت و به نظــرم پرداختن به چنین موضوعات مهمی 

اجتناب ناپذیر است».
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پیکر پیش کسوت عرصه دوبله به خاک سپرده شد
ایسنا: مراسم تشییع و خاکسپاری شــهروز ملک آرایی، پیش کسوت عرصه دوبله، 
صبح روز گذشــته دوم بهمن  با حضور اهالی دوبله و پیش کسوتان این عرصه در 
قطعه هنرمندان بهشت زهرا(س) برگزار شد. منوچهر والی زاده، سعید شیخ زاده، 

اکبر منانی، تورج نصر و بسیاری از اهالی دوبله در این مراسم شرکت کردند. 
مجلــس ترحیم این هنرمند عرصه دوبله نیز روز سه شــنبه (چهارم بهمن ) از 
ســاعت ۱۵ تا ۱۶:۳۰ بعد از ظهر در مسجد جامع شــهرک غرب برگزار خواهد شد. 
شــهروز ملک آرایی پیش کسوت عرصه دوبله شــامگاه پنجشنبه (۲۹ دی ماه) در 
بیمارســتان درگذشــت. شــهروز ملک آرایی متولد ۱۳۲۰ در ملایر بود. این دوبلور 
باســابقه، تحصیلات ابتدایــی و راهنمایی خود را در تهران به اتمام رســاند. پس 
از مدتی به اســماعیل مهرتاش جهت حضور در فعالیت هــای فرهنگی و هنری 
جامعه تئاتر باربد معرفی شــد. در آنجا ابتدا رشــته آواز و سپس بازیگری تئاتر را 
در پیش گرفت. از نقش گویی های برجســته و محبوب وی می توان از شــخصیت 
کاپیتان لینــچ در کارتون ماجراهای گالیور، جان کوچولو در رابین هود و آقای ووپی 

در کارتون تنسی تاکسیدو نام برد.

اعلام تاریخ برگزاری جشنواره فیلم فجر 
در استان ها

مســعود نجفی، مدیر روابط عمومی جشــنواره فیلم فجر، خبر داد از ۱۷ تا ۲۳ 
بهمن فیلم های این رویداد در ۳۱ اســتان کشور به نمایش درخواهد آمد و فروش 
بلیت هــا به صورت آنلاین خواهد بود. او با بیــان اینکه در این دوره پردیس ملت 
میزبان اهالی رســانه اســت، افزود: اهالی رسانه امسال اســتقبال خوبی داشتند 
و هزارو ۵۱۲ نفر شــامل نمایندگان خبرگزار ی ها و پایگاه های خبری، رســانه های 
مکتوب، برنامه های رادیویی، تلویزیونی و برخط و رسانه های خارجی برای حضور 
در جشــنواره ثبت نام کردند. بررســی ها هم طبق آیین نامه  این بخش انجام شد و 
صدور کارت ها برای افراد حائز شــرایط به پایان رســیده و از دوشنبه همین هفته 

توزیع کارت ها آغاز خواهد شد.
 او افــزود: عــلاوه بر فیلم های بخش اصلی جشــنواره که در چهار ســالن به 
صورت هم زمان به نمایش گذاشته خواهد شد، فیلم های بخش بین الملل، کوتاه 
و مســتند هم در ســالن های دیگر به نمایش درخواهد آمد. سالنی را هم به تکرار 
فیلم های ســودای ســیمرغ اختصاص داده ایم. همچنین نشســت های پرسش و 
پاســخ هم در پردیس سینمایی ملت برگزار می شــود. ضمن اینکه امکان حضور 
خبرنگاران در برج میلاد برای گفت وگو و تهیه گزارش از بخش بین الملل جشنواره 
فراهم است. نجفی با بیان اینکه امسال برنامه ریزی وسیعی برای نمایش فیلم ها 
در اســتان ها شده اســت، گفت: از ۱۷ تا ۲۳ بهمن فیلم های جشنواره فجر در ۳۱ 
استان کشــور به نمایش درخواهد آمد و فروش بلیت ها به صورت آنلاین خواهد 
بود. مدیر  روابط عمومی جشــنواره فیلم فجر در پاســخ بــه وحید رونقی، مجری 
برنامه که اعلام کرد اطلاع رسانی های جشنواره بیشتر از سوی وزیر فرهنگ و ارشاد 
اسلامی صورت گرفته اســت، توضیح داد: وقتی شخص اول فرهنگ و هنر کشور 
درباره مهم ترین رویداد فرهنگی و هنری کشــور مورد سؤال قرار می گیرد و ایشان 

هم پاسخ گو هستند، نشان از اهمیت و اعتبار این جشنواره دارد.

اساسنامه «خانه سینما» به زودی تغییر می کند
مهــر: شــهریور ســال ۱۴۰۱ شــانزدهمین هیئت مدیره خانه ســینما به ریاســت 
محمدمهدی عسگرپور معرفی شد. هرچند چهار ماه از این انتخابات می گذرد، اما 
همچنان مدیرعامل جدیدی برای خانه ســینما معرفی نشــده است. این در حالی 
است که طبق پیگیری های انجام شده، هیئت مدیره خانه سینما همچنان به دنبال 
یک گزینه مناسب برای این پست کلیدی در سینمای ایران هستند. البته این نکته را 
هم باید یادآور شــویم که طبق اساسنامه خانه سینما، رئیس هیئت مدیره می تواند 
تا زمانی که مدیرعامل خانه ســینما معرفی شــود، عهده دار وظایف وی در خانه 

سینما باشد. 
نکته درخوری که مدتی اســت در خانه ســینما مرکز توجه قــرار گرفته، تغییر 
اساســنامه این نهاد صنفی اســت. در واقع آخرین اساسنامه ای که در حال حاضر 
توسط هیئت مدیره خانه ســینما اجرائی می شود، در تاریخ ۱۵ مهرماه سال ۱۳۹۲ 
در ۵۷ ماده و ۲۹ تبصره به تصویب مجمع عمومی فوق العاده خانه سینما رسید. 
حالا بعد از گذشــت تقریبا ۱۰ ســال از تصویب این اساســنامه، قرار اســت دوباره 
اساســنامه جدیدی برای ادامه کار به تصویب برســد. بر همین اساس، قرار است 
فردا، دوشــنبه سوم بهمن، جلســه ای با حضور رؤسای صنوف خانه سینما برگزار 

شود تا اساسنامه پیشنهادی مورد بررسی قرار گیرد.
 در دعوت نامــه ای کــه در اختیار رؤســای صنوف خانه ســینما قــرار گرفته، 
آمده اســت: «رؤســای محترم صنــوف، چنانچه مطلع هســتید متن اساســنامه 
پیشــنهادی خانه ســینما که توســط کارگروه تدوین و اصلاح اساســنامه نوشته 
شــده بود، برای دریافت نظرات به صنوف ارســال شــده اســت و پس از فرصت 
یک ماه نظرات برخی از صنوف دریافت شــده اســت. بر این اســاس از شــما و یا 
نماینده صنف دعوت می شــود در جلســه روز دوشــنبه ســوم بهمن ماه ساعت 
۱۷ در ســاختمان خیابان بهار، برای تصمیم گیری درباره اساســنامه پیشــنهادی 

شرکت کنید».

علی بیغش: کتاب جونز و زیتلین را باید دایره المعارفی از بنگاه داری 
دانســت. این کتاب تاریخ بنــگاه داری به طور عام تــا تاریخ مالی، 
مدیریت، توسعه اقتصادی، تاریخ سازمان های خانوادگی و صنعتی 
تــا تاریخ جهانی شــدن را دربــر می گیرد. اگرچــه مورخان طیفی 
از روش شناســی کیفی و کمّــی را به کار می برنــد، اما همگی به 
اهمیــت درک تغییرات گذر زمان باور دارند. تاریخ بنگاه داری مانند 
دیگر حوزه ها در علوم انســانی و اجتماعی شامل تعریف محدود 
و گسترده اســت. در تعریف محدود، به تاریخ بنگاه داری حرفه ای 
و تخصصــی برمی خوریم و در تعریف گســترده «بــا محققانی از 
رشــته های گوناگون علوم اجتماعی مواجهیم که توسعه تاریخی 
بنــگاه داری را مطالعــه می کنند» . از نظر مؤلفــان، این دو محفل 

محدود و گســترده با هم ارتباط دارند و این رشــته 
را غنــی می کننــد. کتاب در بخــش اول به مباحث 
نظــری و رویکردهــای روش شــناختی اصلــی در 
تاریخ بنگاه داری، در بخش دوم به اشــکال مختلف 
ســازمان های بنگاه دار و کارایی اقتصادی و موفقیت 
بنگاه ها در بافت و زمان های مختلف، در بخش سوم 
برخــی فعالیت های کارکردی کلیدی شــرکت های 
بنــگاه دار و در بخش چهــارم، رابطه متغیر بنگاه ها 
با بافت های گسترده سیاسی و فرهنگی و اجتماعی 

بررسی می شود.

۱ ( تاریخِ تاریخِ بنگاه داری
۱-۱) ظهور یک رشته، به مدد یک مدرسه

تاریخ بنگاه داری، همچون رشــته ای تخصصی، در قالب حرفه 
تاریخ متولد نشد. این رشته در سال ۱۹۲۷ در مدرسه تاریخ هاروارد 
در ایالات متحده پدیدار شد. دو بنیان گذار این رشته در ایالات متحده، 
ادوین اف گی و ان اس بی گراس بودند.  گراس اولین کرسی تحصیلی 
در تایخ بنگاه داری را کســب کرد. مقاله گراس توجه مکتب آنال را 
به خود جلب کرد؛ تا جایی که مارک بلوک در ســال ۱۹۲۹ با گراس 
تماس گرفت و به او تأسیس مجله «آنال آمریکایی» را پیشنهاد کرد. 
این مورخ آمریکایی تحت عنوانی فروتنانه با نام «بنگاه داری و تاریخ 
بنگاه داری» پیشنهاد کرد این رشته فرعی نوپا باید در جهان گسترش 
یابد و دانش تاریخی را غنی کند. گراس شــاگرد گی 
بود اما راهی متفاوت از اســتاد پیش گرفت. گی که 
«متخصص تاریخ اقتصادی بود، باور داشت که هدف 
تاریخ بنگاه داری باید درکی ترکیبی از توسعه اقتصاد 
باشــد» اما گراس «به سان متفکری اســتقرایی باور 
داشــت که رفتار بنگاه داری را باید فی نفسه مطالعه 

کرد».
۲-۱) چندلر و تولد استقلال یک رشته

اگرچه رشــد تاریخ بنــگاه داری در دهه ۱۹۵۰ به 
شــکل تاریخ شــفاهی صورت گرفت و «گــردآوری 

داســتان زندگی ۱۵۰ مدیر و کارمند شــرکت خودروســازی فورد که 
مورخی توســط مورخی آمریکایی به نام آلن نوینز رویدادی راهگشا 
بود»  اما حس اســتقلالی را که محققان در تاریخ بنگاه داری انتظار 
داشــتند، آلفرد.دی. چندلر با کتاب راهبرد و ســاختار در سال ۱۹۶۲ 
به این رشــته تاریخ بنــگاه داری داد. «نظریه های چندلر به مورخان 
بنــگاه داری در کشــورهای دیگر کمک کرد تــا از مطالعات موردی 
جداگانه فاصله بگیرند و به موضوعات مهم تری برســند. اصرار وی 
بر اهمیت رشــد اقتصادی در ساخت بنگاه های بزرگ مقیاس که به 
صورت مدیریتی اداره می شوند، مضامینی در اختیار محققان بسیاری 
از کشورها گذاشــت که بر مبنای آن می توانند مباحث بین  المللی و 

همچنین تحقیقات خود را سازماندهی کنند».
۳-۱) بازگشت کنشگران؛ از تصمیم گیران تا راهبردسازان

تاریخ نگاری بنگاه داری تا دهه ۱۹۷۰ تحت تأثیر رویکرد کلان 
و ساختارگرایانه بود، اما بعد از شکست این رویکردها، مورخان 
بنگاه داری آماده روند جدیدی بودند که اغلب به آن بازگشــت 
کنشــگران گفته می شود. در این رویکرد تأکید بر روی تصمیم و 
راهبرد بود، اما تصمیم نه به معنای کشــمکش میان کنشگران 
آزاد و داوطلــب، بلکــه نوعــی فرایند بــود که زنجیــره ای از 
بازتاب ها، طرح ها، تضادها و سازش ها را در خود حمل می کرد. 
از آن ســو راهبرد بیانگر «تعیین اهداف بلندمدت و بنیادی یک 
شــرکت، اتخاذ اهداف عملی و تخصیص منابع ضروری است. 

چشم انداز بلندمدت را گروه پیشــرویی از کارآفرینان، مدیران و 
مالکان بــرای گزینش فناوری، بازارها و ســازگاری های نهادی، 
با هدف بهبود عملکرد تعریف کرده بودند». درواقع بازگشــت 
کنشــگران نشــان داد «بــرای هیچ یک از مشــکلات خاص در 
بنگاه داری، راه حل خودکاری وجود ندارد و همیشه یک انتخاب 

بین دو یا چند امکان وجود دارد».
۲( امکانات تاریخ فرهنگی برای تاریخ بنگاه داری

رونق چشمگیر تاریخ فرهنگی از دهه ۱۹۸۰ تأثیر روزافزونی بر 
تاریخ بنگاه داری داشته است. این رونق باعث شد تاریخ بنگاه داری 
از اســتبداد اثبات گرایــی که اغلــب آن را محدود بــه واقعیت ها 
و نتایج و عملکردها کرده بود، رها شــود. اما این رونق نتوانســت 
تاریــخ بنــگاه داری را از اعداد و ارقام دور کنــد. تاریخ فرهنگی به 
دقت تولید نمودها را از پذیرش آنها متمایز کرد. این تاریخ نشــان 
داد که «فرایند پذیرش، فرایندی منفعل نیســت، بلکه انتخابی و 
قابل تغییر و خلاق است. چنین تحلیلی در انتقال تمرکز بسیاری از 
تاریخ های بنگاه داری از تولید کننده به توزیع کننده و مشتری نقش 

داشت». دستاورد دیگر تاریخ فرهنگی این بود 
که اهمیت توجه به گذشته جوامع را در حالی 
زنده کنند که «رســانه ها همواره از شــرکت ها 
به سان سازندگان آینده یاد می کنند». مفروض 
رویکرد فرهنگی این اســت کــه «بنگاه داری را 
باید بخشــی از علــم اقتصــاد در پیچیده ترین 
تعاملش با اطلاعات و دانش بررسی کرد». به 
زعم هواداران تاریخ فرهنگی، مشکل بر خلاف 
تصور رایج، «تنها ناظر بر محدودیت ها یا عیوب 
اطلاعات نیســت، بلکه بر ســر طریقی اســت 

که دانش با آن ســاخته شــده و به نوبه خود، موضوعات خود را 
می سازد». مسئله از نظر این رویکرد فرهنگی این است که بنگاه ها 
چگونه می آموزند چه چیزی مهم است؟ چگونه اطلاعات خود را 
طبقه بندی می کنند؟. به عنوان نمونه، یکی از مهم ترین شکل های 
دانشــی که تجارت اســتفاده می کند یعنی حســابداری، خود به 

صورت فرهنگی ساخته شده است.
۳( تاریخ بنگاه داری، یک متحد خوب برای تاریخ نگاری

اگرچه تاریخ بنگاه داری رشــته ای فرعی اســت و در بســیاری 
از کشــورها مانند چیــن یا هند و برزیل وجود نــدارد، اما در بریتانیا، 
فرانسه و ایتالیا، نیروی بسیار بیشتری از تاریخ اقتصادی دارد. با همه 
نقصان  و چالش های موجود پیش پای این رشته، تاریخ بنگاه داری 
در سال های اخیر هرچه بیشــتر به بازاندیشی خودش نزدیک شده 
است. بنابراین رفتارش مانند هر حوزه دیگری است؛ همان گونه که 
تاریخ علم و جامعه شناســی دانش ایجاد شــده اند. «در هر کشور، 
مجــلات و همایش هایی درباره این وجود دارد که تاریخ بنگاه داری 
به کجا می رود؟ و افراد تلاش کرده اند بدیل های بهتر و محتمل تری 
برای پارادایم چندلری برگزینند». به هر صورت 
با وجود اینکه مورخان بنگاه داری شاید متحدان 
دیگری نیز داشته باشند، تاریخ می تواند از تبادل 
فکری قوی تر با قبیله سرکش اما خلاق مورخان 
بنــگاه داری چیزهای زیــادی بیامــوزد». کتاب 
دو جلــدی تاریخ بنگاه داری، اثــر جفری جونز و 
جاناتان زیتلین با ترجمه محمدرضا فرهادی پور 
توســط نشــر شــیرازه در ۱۱۴۱ صفحه منتشــر 
شــده اســت. برای خرید کتاب از طریق صفحه 

اینستاگرام برگ برگ اقدام کنید.

تاریخ بنگاه داری: اشکال بنگاه داری در ادوار تاریخ


